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The small satellite SINP-MSU-80 (formerly known as "Scorpion") in the cubesat 16U format was launched on December 28, 2025 into a circular polar orbit with a height of about 500 km. The satellite is equipped with a complex of scientific instruments designed in SINP MSU  primarily for the study of transient phenomena in the upper atmosphere. It includes the TGS gamma-ray spectrometer for detecting atmospheric gamma-ray bursts (TGF) and the SONET optical and UV photometer spectrometer for studying high-altitude atmospheric discharges. Space radiation detectors and a biocontainer for the study of the influence of space factors on microorganisms are also installed on the SINP-MSU-80 satellite.

The TGS gamma-ray spectrometer providing measurements in energy range from 50 keV to 10 MeV, consists of 4 independent modules with a total area of ~250 cm2. The device will generate both monitoring data (count rate in 7 channels) and data in the event-by-event format, which allows recording the time profile of atmospheric flashes with microsecond accuracy. SONET scientific equipment for optical measurements includes a fast imaging photometer AURA-T, a spectrometer measuring the time profiles of flashes in 4 spectral intervals corresponding to nitrogen and oxygen lines, and a pinhole camera with an angular resolution of 30 mrad. 
During the flight tests of the SINP-MSU-80 satellite, the readiness of the payload for a space experiment was confirmed. The synchronization of scientific equipment with microsecond accuracy provided by satellite systems allow joint measurements of optical and hard radiation from various atmospheric transients (TGF, TLE). Daily data amount of several tens of megabytes will make it possible to transmit detailed information about these phenomena.
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Малый спутник «НИИЯФ-МГУ-80» (прежнее название «Скорпион») в формате кубсат 16U был запущен 28 декабря 2025 г на круговую полярную орбиту высотой около 500 км. На спутнике установлен комплекс научной аппаратуры НИИЯФ МГУ, предназначенный в первую очередь для исследования транзиентных явлений в верхней атмосфере. В его состав входят гамма-спектрометр ТГС для регистрации атмосферных гамма-вспышек (TGF) и оптический и УФ спектрометр-фотометр СОНЭТ для исследования высотных атмосферных разрядов. Также на спутнике «НИИЯФ-МГУ-80» установлены детекторы космической радиации и биоконтейнер для исследования влияния факторов космического пространства на микроорганизмы. 
Гамма-спектрометр ТГС, осуществляющий измерения в диапазоне от 50 кэВ до 10 МэВ, состоит из 4-х независимых модулей общей площадью ~250 см2. В приборе формируются как мониторинговые данные (скорости счета в 7 каналах), так и данные в формате пособытийной записи, позволяющей записать временной профиль атмосферной гамма-вспышки с микросекундной точностью. В состав научной аппаратуры СОНЭТ для оптических измерений входят быстрый изображающий фотометр АУРА-Т, спектрометр, измеряющий временные профили вспышек в 4-х спектральных интервалах, соответствующих линиям азота и кислорода, и лимбовая камера–обскура с угловым разрешением 30 мрад. 
В ходе лётных испытаний спутника «НИИЯФ-МГУ-80» была подтверждена готовность полезной нагрузки к проведению космического эксперимента. Синхронизация научной аппаратуры с микросекундной точностью, обеспечиваемая бортовыми системами, позволяет проводить совместные измерения оптического и жёсткого излучения различных атмосферных транзиентов (TGF, TLE), при этом суточный объём информации в несколько десятков мегабайт дает возможность передать на Землю детальную информацию об этих явлениях.
